
Kā noteikt, vai darījumā esmu starpnieks, nevis
principāls (2) (2/33/20)
Iepriekšējā nedēļā publicētā raksta par 15. SFPS nobeigums.

 

3. piemērs – vairākas preces vai pakalpojumi
 
SIA “Algu grāmatvedis” sniedz algu grāmatvedības pakalpojumu saviem klientiem (rēķina algas, iesniedz
VSAOI  atskaites,  utt.).  Papildus  SIA  “Algu  grāmatvedis”  konsultē  uzņēmumus  par  algas  nodokļu
likumdošanas jautājumiem. Šos pakalpojumus ir iespējams sniegt atsevišķi, un tie ir atdalāmi viens no
otra.
 
Tā kā SIA “Algu grāmatvedis” pietrūkst resursu un zināšanu, konsultācijas nodokļu jautājumos sniedz SIA
“Nodokļu konsultants,” kurš nosaka savu konsultāciju cenu un pa tiešo sazinās ar klientiem par darbu
saturu, izpildes laiku un apjomu.
 
Dažkārt  SIA  “Algu  grāmatvedis”  iesaistās  strīdu  risināšanā  starp  saviem klientiem un  SIA  “Nodokļu
konsultants.” Šādi strīdi notiek reti, un jebkāda darba pārstrāde vai atlīdzināšana tiek piedzīta pilnībā no
SIA “Nodokļu konsultants.”
 
Klienti  maksā  SIA  “Algu  grāmatvedis”  mēneša  maksu  par  algu  grāmatvedības  pakalpojumiem.  SIA
“Nodokļu konsultants” piemēro maksu par nodokļu konsultācijām atkarībā no to sarežģītības pakāpes pēc
vienošanās ar klientu. Šo maksu saņem SIA “Algu grāmatvedis” un pārskaita SIA “Nodokļu konsultants,”
paturot 2,5% komisiju par klientu piesaistīšanu. SIA “Algu grāmatvedis” nerodas pienākums pārskaitīt SIA
“Nodokļu konsultants” klienta parādu pirms klienta veiktā norēķina.
 
Vai SIA “Algu grāmatvedis” ir principāls vai arī starpnieks?
 
Atbilde: Algu grāmatvedības pakalpojuma sniegšanā SIA “Algu grāmatvedis” ir principāls, bet nodokļu
konsultāciju pakalpojuma sniegšanā – starpnieks.
 
Pamatojums:  Šajā  situācijā  katrs  no  sniegtajiem  pakalpojumiem  jāvērtē  atsevišķi.  Tā  kā  SIA  “Algu
grāmatvedis” pilnībā kontrolē algu grāmatvedības pakalpojuma sniegšanas procesu un tajā nav iesaistīta
neviena trešā puse, SIA “Algu grāmatvedis” šī pakalpojuma sniegšanā viennozīmīgi ir principāls.
 
Turpretī nodokļu konsultāciju sniegšanā SIA “Algu grāmatvedis” nekontrolē ne pakalpojuma saturu, ne
sniegšanas laiku, kā arī  neuzņemas atbildību par darbu izpildi.  Turklāt SIA “Algu grāmatvedis” nevar
noteikt pakalpojuma cenu, neuzņemas kredītrisku un iekasē tikai noteiktu procentu no darījuma maksas.
 
4. piemērs – transportēšanas maksa
 
SIA “E-tirgus” nodarbojas ar bērnu preču tirdzniecību internetā. Iegādes brīdī pircēji var izvēlēties saņemt
preci SIA “E-tirgus” noliktavā bez maksas vai saņemt to ar kurjera piegādi uz mājām par noteiktu atlīdzību.
Ir  pieejama ātrā piegāde (vienas darbdienas laikā) vai  standarta piegāde (nedēļas laikā).  Pircējam ir
iespēja sekot līdzi sava pasūtījuma piegādes statusam un sazināties ar uzņēmumu SIA “Piegāde,” kurš veic
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piegādi, lai noskaidrotu interesējošos jautājumus. Līgumā ir noteikts, ka SIA “Piegāde” uzņemas jebkādus
preces bojājumu riskus, kas var rasties piegādes laikā no SIA “E-tirgus” noliktavas līdz pircēja norādītajai
adresei.
 
Vai piegādes pakalpojuma sniegšanā SIA “E-tirgus” ir principāls vai arī starpnieks?
 
Atbilde: Piegādes pakalpojuma sniegšanā SIA “E-tirgus” ir starpnieks, kam savā finanšu uzskaitē jāuzrāda
neto ieņēmumi no preču piegādes pakalpojuma.
 
Pamatojums: Kā starpnieks starp SIA “Piegāde” un pircēju, SIA “E-tirgus” nekontrolē piegādes procesu. SIA
“E-tirgus” neuzņemas atbildību par preču piegādi un nenosaka piegādes cenas. SIA “Piegāde” uzņemas
preces bojājumu riskus piegādes laikā.
 
5. piemērs – PVN ziepju ražotājam
 
SIA “Ziepes” pārdod pašu saražotās ziepes dažādos noieta tirgos. Konkrētā valstī PVN jāmaksā atkarībā no
pārdoto preču daudzuma. Proti, pienākums maksāt 21% nodokli rodas tikai tad, ja prece tiek pārdota
patērētājam. SIA “Ziepes” ir pienākums rēķinā norādīt PVN summu atsevišķi no darījuma summas. Ja PVN
likme mainās, tad SIA “Ziepes” rēķinā norādīs jauno likmi un aprēķināto nodokli, kā rezultātā mainīsies arī
preces cena.
 
Vai PVN iekasēšanā SIA “Ziepes” darbojas kā starpnieks?
 
Atbilde: SIA “Ziepes” tiešām ir starpnieks, kas atbild par PVN iekasēšanu, un tā ieņēmumi atzīstami bez
PVN.
 
Pamatojums: SIA “Ziepes” faktiski  darbojas kā valsts pārstāvis PVN iekasēšanā. Tam nav pienākuma
pašam maksāt PVN, ja prece netiek pārdota. SIA “Ziepes” tikai iekasē PVN no pircēja, kurš rēķinā var
skaidri  redzēt  nodokļa  summu,  turklāt  likmes  maiņa  tiešā  veidā  tiek  pārnesta  uz  pircēju.  Nodokļa
aprēķināšanu un maksāšanu SIA “Ziepes” atzīst tikai caur bilances kontiem.
 


